
Světový pohár v Baku 2015 – hodnocení  

   David Navara dosáhl na ME jednotlivců  v Izraeli začátkem roku 2015 

obrovského úspěchu, když v těžké konkurenci získal stříbrnou medaili. VV 

šachového svazu se rozhodl Davida Navaru podpořit vysláním sekundanta na 

zářijový Světový pohár v azerbajdžánském Baku a tato úloha připadla mně jako 

dlouholetému trenéru našeho nejúspěšnějšího šachisty. 

    Samozřejmě byl jsem tomu rád, stejně jako David a chtěl jsem v rámci 

možností na místě také podpořit také druhého našeho zástupce v této vrcholné 

soutěži – Viktora Lázničku. 

    Cesta do Baku přes ukrajinský Kyjev byla časově a jinak náročná, nicméně na 

místo konání jsme dorazili všichni bez větších problémů. S Davidem jsme se 

ubytovali v hotelu Fairmont, tedy přímo v místě konání soutěže. V tomto  

hotelu se ubytovala  drtivá většina zúčastněných, organizátoři totiž pro 

účastníky turnaje nabídli přece jenom celkem  významnou slevu v tomto 

bezpochyby luxusním hotelu.  V hotelu Fairmont se celá soutěž také 

odehrávala, řekl bych, že pořadatelé organizátorskou úlohu zvládli  úspěšně.  

Viktor Láznička dal přednost ubytování v soukromí, vyžadovalo to i  každodenní 

sportovní výkon  v podobě asi 20 – 30 minutovému  přesunu -výstupu k hotelu 

Fairmont – ten se totiž nacházel docela  dost nahoře nad městem.  

    A nyní k šachovému dění.  Soupeři do 1. kola byli známi již od konce srpna, 

takže se všichni vzájemně  poctivě připravovali.  Soupeřem Davida byl mladý 

izraelský velmistr Nabaty, jak se ukázalo, ambiciózní a houževnatý protivník. 

V první partii udržel černými obtížnou věžovou koncovku, také ve druhé partii 

odolal všem snahám Davida o komplikace. Rozhodovalo se tedy v rapidu, ale 

zde již Navara zcela ovládl situaci, vyhrál obě partie a tím hladce postoupil. Do 

druhého kola dostává za soupeře poměrně překvapivě domácího Gusejnova, 

který poráží favorizovaného ruského soupeře. Zdánlivě příjemné rozuzlení pro 

nás a pro další vývoj…ale není tomu tak. Doma asi „ i stěny pomáhají“,  ale spíše 

David doplácí na svou občasnou nestabilitu a možná také únavu po náročném 

programu a cestování (polská liga těsně před soutěží, cesty sem a tam…). V den 

konání 1. partie druhého kola ho od rána bolí hlava, necítí se a přichází trest 

v podobě několika chyb a pak také kruté prohry. Ani druhá partie bohužel 

vůbec nepřináší kýžený obrat a to již znamená  vyřazení z dalších bojů. Škoda, 



přeškoda, ale je třeba se opět o kousek dál poučit. Zmíněné chvíle nestability je 

zapotřebí  u něj trpělivě v budoucnosti maximálně eliminovat, když už ne úplně 

odstranit. Na druhé straně je dobré podotknout, že David Navara nebyl zdaleka 

jediným z favoritů, kdo v této psychicky a výkonnostně náročné vyřazovací 

soutěži  příliš daleko  neuspěl. Boj o postup v prakticky každé partii je totiž 

hodně náročnou disciplinou pro každého…   

    Zbývá dodat, že již v noci po skončení 2.kola jsme odcestovali , tentokráte 

přes Istanbul do Prahy. Závěrem bych rád i jménem Davida poděkoval 

Šachovému svazu za věnovanou podporu při této vrcholné události. 

    Osud Viktora Lázničky se naplnil rovněž ve 2.kole, ovšem až po dramatické 

rozehrávce ve všech druzích rapidu a bleskovkách. Jeho souboj s favorizovaným 

Adamsem byl neobyčejně napínavou událostí, která nenechala klidným asi 

žádného příznivce českého šachu. Viktor v 1.kole překonal trpělivou a pozičně 

laděnou aktivní hrou nelehkého protivníka – americko-arménského velmistra 

Akobjana, měl hodně blízko i k postupu přes Adamse… 

      Účast obou našich nejsilnějších šachistů ve světovém poháru je určitě 

pozitivní zprávou v dnešní obrovské  konkurenci. Stejně jako na Šachové 

olympiádě nebo na ME družstev je však třeba také v individuálních světových 

soutěžích  ještě více usilovat o co nejvyšší koncentraci a psychickou odolnost 

naší  špičkové reprezentace.            

                                                    Vlastimil  Jansa, kapitán české reprezentace    


